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محسن محمود صفری |
11   اتفاقات عجیب و غریب در هانگژو کم ندیدم اما عجیب تر 
از همه حضور پرتعداد رؤســای فدراســیون های ورزشی 
در محــل برگزاری بازی های آســیایی بود. رؤســایی که 
فدراسیون هایشــان ناکام مطلق بودند، در هانگژو چه کار 
می کردند یا راحت تر بگوییم چه کرده  بودند که باید همراه 
تیمشان راهی بازی ها می شدند؟ حضور آنها در چین چه 
کمکی به کاروان کرد؟ بســیاری از این افراد مدام بین این 
سالن و آن سالن در حال  رفت وآمد بودند و در کنار وزیر و 
سرپرست کاروان عرض اندام می کردند. باور می کنید؛ آنها 
در تهران قول مدال داده بودند ولی در عمل از رشته هایی که 
این مدیران مدیریت شان می کردند، هیچ چیز گیر کاروان 
ورزشی ایران نیامد! آنها ژســت قهرمان هم گرفته بودند و 

البته بعضی هایشان ماجرا را درام هم  کردند.

22   حتما شما هم فیلم شــان را دیده اید؛ فیلم گریه کردن 
بعضی از همین رؤسای فدراســیون ها را می   گویم. ما هم 
فیلمشان را دیدیم و انگار داشــتند گریه می کردند. البته 
دستشــان روی چشمانشــان بود و دروغ نگوییم، اشکی 
مشخص نبود. نمی دانم ولی حتما می خواستند نشان دهند 
چقدر از نتیجه نگرفتن ورزشکاران شــان ناراحت هستند! 
فقط یک سؤال؛ آیا این اشک ها در جدول رده بندی مدال ها 

محاسبه می شود؟
 

33   تقریبا همه رؤســای فدراســیون ها در هانگژو حضور 
داشتند؛ حضوری که بســیار قابل تأمل و البته پررنگ بود 
و ان شاءالله مثمرثمر هم بوده باشــد! بازی ها به خط پایان 
رسید و چند مســئله همچنان لاینحل مانده است؛ اینکه 
این رؤسا اصلا برای حل کردن کدام مسئله و رساندن چه 
کمکی به محل بازی ها آمده بودند؟ مثلا مهدی تاج، رئیس 
فدراسیون فوتبال به هانگژو آمد و بلافاصله 3بازیکن تیم 
امید به اردوی پرســپولیس رفتند و تیم امید در نمایشی 

ناامیدکننده مقابل هنگ کنگ مغلوب شد. یادش به خیر، 
وقتی خبرنگار عراقی در دهکــده خبرنگاران نتیجه بازی 
ایران و هنگ کنگ را پرســید و به او گفتیم که شاگردان 
عنایتی چه کرده اند، چندبار تکرار کرد really)واقعا؟( و ما 
هربار سرمان را پایین انداختیم. ممنون آقای تاج، جایتان 

حسابی پیشمان خالی بود.
 

44   و اما بعد... آقای شعبانی بهار، رئیس فدراسیون تیروکمان 
پس از ناکامی ورزشکارانش چند قطره اشک جلوی دوربین 
ریخت. فقط مشخص نشد مدال هایی که او قولش را داده و 
کاروان رویش حساب کرده بود، چه شد. راستی ایشان خطاب 
به خبرنگاران گفته بودند فقــط یک بار صحبت می کنند و 
رسانه های مکتوب و تصویری موظفند با هم گفت وگویشان را 
ضبط و ثبت کنند. آقا شما مصاحبه هم نکنید عملکردتان را 

مردم دیده اند و خودشان قضاوت می کنند. خدا قوت!
 

55   راســتی یک رئیس فدراســیون هم بود که می گفت 
مدال هایمان دورقمی می شــود! می شــود یک آماری از 
مدال آوری فدراسیون تان ارائه بدهید. قول طلا ندادید، آن 

قولی هم که دادید نشد. تکلیف چیست؟
 

66   مهدی گودرزی، رئیس سابق فدراسیون سه گانه )بله؛ 
درست خواندید رئیس سابق! البته ایشان عضو هیأت اجرایی 
کمیته ملی المپیک هم هستند( حضور پررنگی در هانگژو 
داشتند؛ حضور در مراســم خداحافظی احسان حدادی و 
تماشای بازی فوتبال  . ایشان به عنوان سرپرست تیم امید 
هم معرفی شده بود ولی نکته اینجاست؛ تیم امید باخت و 
برگشت ولی آقای گودرزی نه، ماند و از مسابقات لذت برد.

اگر متن را نخواندید مهم نیست همین یک خط باقیمانده 
را بخوانید کفایــت می کند: »المپیک پاریس یک ســال 
دیگر برگزار می شود، ای کاش هانگژو عبرتی باشد جلوی 

چشمانمان.«
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جواد نصرتی|  دنیای دوومیدانی همچنان در این امید بود که الیود کیپچوگه رکورد 
خودش در دوی ماراتن را بهبود بخشد که یک جوان کنیایی در ماراتن شیکاگو، خودش، 

کیپچوگه و دنیای ورزش را غافلگیر و رکورد دنیا را بیش از 30ثانیه جابه جا کرد.
کلوین کیپتوم که فقط 23سال  دارد، در شیکاگو، ماراتن را در 2ساعت و35ثانیه دوید 
و نه فقط رکورد جدیدی به نام خودش ثبت کرد که به تنها انســانی تبدیل شد که این 
دوی سنگین و طولانی را زیر 2ساعت و یک دقیقه دویده است. آمادگی بدنی و فراتر از 
آن روحیه معرکه او در خط پایان، نویدبخش آغاز دوران جدیدی در دوی ماراتن است و 
می  توان گفت که سلطان جدیدی در جاده های ماراتنی دنیا ظهور کرده است. کیپتوم 
البته دونده ناشناخته ای نیست؛ او همین امسال رکورد دوی ماراتن لندن را به نام خود 
زده بود و بسیاری او را دونده ای در حال اوج گیری می دانستند اما در شیکاگو، نه بقیه، 
که حتی خود او هم فکرش را نمی کرد که رکورد کیپچوگه شکسته شود. او بعد از این 
دستاورد تاریخی گفته است: »بسیار خوشــحالم. اما آماده نبودم. امروز رکورد جهان 

در فکر من نبود.«
کیپتوم که تازه در سومین ماراتن خود شرکت کرده، عملکرد خوبی داشت و در مراحل 
پایانی مسیر که به خاطر صاف و بدون شیب بودنش معروف است، وقتی به کیلومتر35 
رســید، در جایگاهی بود که به رکورد دنیا حمله کند و همیــن کار را هم کرد؛ »زمان 
را جلوی خودم دیدم و به خودم گفتم امتحان کنم و شــاید بتوانم زیر 2ســاعت بدوم. 

می دانستم که بالاخره یک روز رکورددار جهان می شوم.«
دویدن زیر 2ساعت، اتفاقی اســت که فقط یک بار، آن هم در رویدادی غیررقابتی و با 
حضور دونده های پشتیبان، روی داده است. و البته که این کار را کیپچوگه کرده است. 
هموطن کیپتوم که قهرمان 2دوره المپیک است، یکی از بهترین دوندگان ماراتن تاریخ 
که زمان یک ســاعت و 59دقیقه و40ثانیه را در سال2019 در وین ثبت کرده است. با 
این حال رکورد او سال2022 به مدت 2ساعت و یک دقیقه و 9ثانیه در ماراتن برلین، 
بهترین زمان ثبت شده او در رقابت های رسمی به شمار می رود که در شیکاگو شکسته 
شد. کیپچوگه 38ساله همچنان امیدوار است به نخستین دونده تاریخ تبدیل شود که 
در یک رقابت رسمی زیر 2ساعت دویده و حالا با ظهور یک رقیب جوان و قبراق، انتظار 

می رود رقابت این دو، یکی از فصل های جذاب ماراتن تاریخ را رقم بزند.

سلطان جدید سلطان جدید 
جاده هاجاده ها
کلوین کیپتوم که فقط 23سال  دارد، در شیکاگو، ماراتن را 

در 2ساعت و35ثانیه دوید و به تنها انسانی تبدیل شد که این 
دوی سنگین و طولانی را زیر 2ساعت ویک دقیقه دویده است


